
Črne napovedi Danila Topleka, da bo izguba Taluma
iz Kidričevega znatno večja, kot je dejansko bila,
se k sreči niso uresničile

BORKO DE CORTI
Talum iz Kidričevega je lani ustvaril
nekaj manj kot 7 milijonov evrov izgu-
be. Izguba je bila nižja, kot jo je napove-
dal direktor Taluma Danilo Toplek.
V poslovnem načrtu za leto 2009 so
namreč predvideli, da bo izguba Talu-
ma znašala 32 milijonov evrov. To se k
sreči ni uresničilo, vendar v Talumu ne
pomnijo, kdaj so poslovali z izgubo. Po-
slovne rezultate preteklega leta so teme-
ljiteje osvetlili tudi nadzorniki, katerih
predsednik je dr. Miro Žunec iz Elesa
(Elektro Slovenija), ki je 80-odstotni
lastnik Taluma.
Kaj se je zgodilo, da je Talum preteklo
poslovnoleto sklenil z izgubo?
"Talum je izvozno usmerjena družba,
ki okrog 80 odstotkov proizvodnje izvo-
zi. Na rezultateposlovanja Taluma so v
letu 2009 vplivale zaostrene gospodar-
ske razmere, ki so se pokazale v nizki
ceni aluminija na svetovnem trgu in v
zmanjšanju obsega naročil za proizvode
iz aluminija. Glavna porabnika alumi-
nija sta proizvodnja transportnih sred-
stev in gradbeništvo. S padcem obsega
proizvodnje in prodaje v teh dveh go-
spodarskih panogah se je tudi močno
zmanjšalo povpraševanje po alumini-
ju. Nižja prodaja je posledica drastičnih
sprememb na trgu, predvsem močnega
upada povpraševanja po proizvodih iz
aluminija in padca borzne cene alumi-
nija. LME (London Metal Exchange),
cena aluminija,ki je izražena v ameriš-
kih dolarjih na tono (USD/t), je v prete-
klem letu dosegla le 88 odstotkov LME,
ki je bila planirana v Talumu, izražena
v EUR/t pa le 81 odstotkov te cene, kar
je posledica neugodnega razmerja med
vrednostjo evra in ameriškega dolar-
ja v preteklem letu. Lani so se borzne
cene aluminija gibale znatno pod pov-
prečjem, v tem letu se je slika zelo po-
pravila."

Talum je lani močno znižal proizvod-
njo elektroliznegaaluminija.Kaj kaže-
jo številke?
"Na zrušitev svetovnega trga alumini-
ja in druga nihanja, ki so se dogajala v
preteklem letu, Talum kot majhen pro-
izvajalec ni imel nobenega vpliva, zato
so se lotili ukrepov. V elektrolizi so za-
radi slabe gospodarske situacije zmanj-
šali obseg proizvodnje elektroliznega
aluminija na vsega 41 odstotkov polne
zmogljivosti, kar ni bila lahka odločitev,
je pa bila učinkovita. Tako so lani proiz-
vedli le 35.148 ton elektroliznega alumi-
nija, kar je le 42 odstotkov ustvarjene
proizvodnje elektroliznega aluminija
iz leta 2008. V letu 2009 je bilo ustvar-
jeno 88.389 ton blagovne proizvodnje
proizvodov iz aluminija, kar je za 32
odstotkov manj od ustvarjenega fizič-
nega obsega blagovne proizvodnje v
letu 2008. V letu 2009 je bilo ustvarje-
no 149,6 milijona evrov skupnih čistih
prihodkov iz prodaje, kar je kar za 48
odstotkov manj od ustvarjenih v letu
2008."

Pomemben prihranek so dosegli tudi
z znižanjem obsega delovnega časa,
kajne?
"Nezanemarljiv prihranek so dosegli
tudi s 36-urnim delovnikom zaradi
zmanjšanja proizvedenihkoličin. Skraj-
šani delovnik so uvedli 1. marca lani. Ko
jim je pogodba septembra potekla, so ga
podaljšali še za šest mesecev, in sicer do
konca februarja letos, kolikor je trajala
pogodba o delnem subvencioniranju
polnega delovnega časa. V celotni druž-
bi je iz organizacijskih vidikov ponovno
uveden 40-urni delovni teden."

Vsi ukrepi in prihranki, ki so jih izvaja-
li v Talumu lani in jih nadaljujejo letos,
so bili premalo za pozitiven izidposlo-
vanja?
"Kljub tem prizadevanjem pozitiven izid
ni bil dosežen, čeprav je bil znatno bolj-

Dr. Miro Žunec: "Talum je na čvrstih
temeljih." (Igor Napast)

ši od še bolj črne napovedi. Čisti poslov-
ni izid je znašal skoraj 7 milijonov evrov
izgube (točneje 6.921.917 milijona evrov
minusa)."

Predsednik uprave Danilo Toplek je
imel prej štiriletni mandat, ki se je
iztekel v začetku decembra lani, ven-
dar ste ga imenovali za nadaljnjihšest
let. Zakaj daljši mandat?
"Po zakonu o gospodarskih družbah
(ZGD-1) je možno imenovati predsed-
nika uprave in člane uprave za mandat-
no obdobje do šest let. Glede na to, da je
Talum v svoji zgodovini posloval dobro,
da je kot družba na čvrstih temeljih in
da ima poslovodstvo izdelano dobro vi-
zijo, strategijo in smernice, kako družbo
uspešno voditi dalje, seje nadzorni svet
odločil, da se predsedniku uprave pode-
li mandat za šest let. Sklep je bil sogla-
sno sprejet. Menim, da bo nov zagon v
svetovnem gospodarstvu Talumu omo-
gočil nadaljevanje več kot 50-letne tradi-
cije še v večjem obsegu."
O trajanju mandata predsednika upra-
ve vas sprašujem zato, ker imate nad-
zorniki samo dveletni mandat, tako
da bo Toplek v svojem mandatu zame-
njal kar tri nadzorne svete?
"Menim, da se bo spremenilo tudi man-
datno obdobje članov nadzornega sveta.
Dveletni mandat nadzornikov je pre-
kratek. Že na začetku tega mandatnega
obdobja ob koncu preteklega leta sem se
zavzel za štiriletni mandat članov nad-
zornega sveta in mislim, da bo tak pred-
log na skupščini družbe tudi sprejet."


